
Zasttopniki kmetijstva ...
Delegati, ki bodo zastopali na kongresu delavskih svetov kmetijske

organizacije Slovenije, so na nedavnem sestanku razpravljali o nekaterih
specifičnih problemih kmetijslva. O njih bodo govorili tudi na kongresu.

Večina delavskik svetov na krnetijskih
pusestvih Slavonije je v zadujih dve-li is-
tih aktivno sodelovala pri uvajanju nove
deLoviie organizacije ki novega uagraje-
valuega sistema po proizvodiii enotj, s či-
mer se je zmaujšalo število staluik delav-
cev in povečala delovno storilnost. To je
bilo uajbolje razvidno iz lanskih zaključ-
nih računov: tis-ti kuietijska posestva osi-
jeskega okraja, ki so uvedila svoje poslo-
vanje, uiso iinela izgub, tain pa: kjer je
še vedno veliko delavcev iu kjer uiso
uvedli mehanizacije, so imeli tudi izgube.
Podobuo stanje je tudi v zadružnik orga-
nizacijah <jsiješkega iii drugih okrajev.

Organi delavskega samoupiavljanja in
sindikati kinetijskih delaveev kakor tud*
zadružue zveze so začeli posvečati veejo

Eiizornos-t šolanju kadrov v kmetijstvu.
'oslej pa se je največ storilo za izšolanje

traiktoristov in poljedelcev, medtem ko so
drujd kDietijski delavci še vedno brez
kvalifikaci.j. To bosta dve. tri vprašanja.
o katerih bi moral po mnenju delegatov
izreči kougres svojo besedo. Treba je
najti boljši način šolanja, ki bo popol-
noma ustrezal sodobni agrotehniki.

Kako razdeljevati dohoclke na kmetij-
skih posestvih — to je prav tako eno iz-
med vprašanj; ki jih bodo delegati sla-
vonskih kmetijskih orgauazacij. sprožili
na kungresu delavskih svetov.

Prav tako so namestitev sezonske delov-
ne sile. ujeno sodelovanje v delu organov
upravljauja kakor tudi njejie pravice
glede socialne zaščite problemi, s kateri-
ini imajo organi upravljanja ua krnetij-
skili posestvih stalno opravka. Delegati
slavonskšh kinetijjkih pusestev rtiislij<j. da
občasnim delavcem v kme-tijstvu, ki še
naprej stanujejo na posostvih, pa uimajo
svoje zemlje, ne bi smeli kratiti pravice
do [x>kojnine .ker so številni meu ujimi
bili doslej stahii delavci v kmetijstvu 20
d-i> 25 let. Poseben probleni so tjsti de-
lavci, ki so bili odpuščeni, stanujejo pa
še vedno na kmetijskih posestvih. kar po-
gtisto ovira zaradi poinanjkanja stanovanj
prihod večjega števila kmetijskili stro-
kovujakov. Zaradi zinanjšanja delovne
sile kmetijska posestva niso /lmjžna iuve-
stirati nova sre<lstva v stant>vanjsko gra-
ditev, po zakonskili predpisih pa ue IUO-
rejo uikogar izseliti iz svojih stajiovanj.

Organi upravljanja so pogosto v težav-
uem položaju. ko rešujejo vprašauja
družbeuega standarda in higienskih raz-
mer v svojih naseljih. O tein bi bilo prav
tako p<.>trebno govoriti na koagresu kakor
tudi o vključitvi večjega števila ženske
delovjie sile m mladiue, posebno v vrtnar-
slvo in drobno živinorejo. Sedaj se nam-
reč dogaja, da pri odpuščanju delavcev
odhaja iz kmetijstva čedalje več žensk.

_ čeprav morajo številne med njim« vzdr-
' ževati svojo družino.

Delavski svoti ua kmetijskih posestvih
imajo prav tako opravka z vrsto proble-
mov pri nakupovanju kinetijskih strojev,
posebuo rezervnih delov in priklfučuih
strojev. ki jih še vedno primanjkuje na-
šeinu kmettjstvu. Na t« vprašanje bi mo-
rali odgovoriti tudi zastopniki industrije
kmetijskih strojev.

Kmetijstvo Slavonije bo na kongresu
?.astopalo 20 delegatov iz osiješkega, na-
šičkega, virovitiškega, vinkovškega, po-

žeškega iu brodskega okraja. Le dva ined
njmii bosta zastopala kmetijske zadruge.
To števil-o je zelo majhao, če upoštevamo,
da je na tein kmetijskem področju cad
300 kinetijskih zadrug, večina teh pa se
je popoluoma usmerila k pospeševaiiju
napreclka kmetijske proizvodnje. Zato bo-
sta morala ta dva delegata, od katerih je
eden iz viakovškega, drugi pa iz osije-
škega okraja, razpravljati o vrsti zelo

važnili problemov s področja zadrug.
Edea izmed problemov upravljaiija, ki se
vedno pojavlja v zadrugah, je vprašanje,
koga je treba voJšti v zadružne svete, ali
samo zadružnike ali tudi delavce na iz-
ločeuih obratih.

Kreditiranje zadrug iin njihovo poslova-
nje je prav tako zelo pomenibeii problem.
številne zadruge se še vedno ne ra vnajo
po predpisih ia nimajo dovolj obntnega
kredita. Ker so porabile svo;e obratne
kredite, dolgujejo sanio na poilročju i3a-
ranje zadruge strojni delavnici v Belem
Manas.tiru 9 milijonov din (za popravila
kuietijskih strojev). Seveda niti te delav-
nice ne morejo dobro poslovati, ker so
njihova sredstva zamrznjena.

. . . notranje in zunanje trgovine . . .
Trgooino Ijubljanskega okraja bo za-

stopal M a r k o J u r e n , poslopodja
veleblagoimice sTromostovjez v Ljub-
Ijani, član upraonega odbora v pod-
jetju in predsednik sindikata trgooin-
•sfcili in gostinskih delaocev D občini
Ljubljana-Cenfer.

jlzčrpui matcriali o delavskem samo-
upravljanju iu problematiki v iiasem go-
spodarstvu, ki so bili pripravljeni v zvezi
s kongresom. so že sami po sebi velik pri-
spevek kongresa, čeprav se uiti še ni za-
čel. Na kouferencali je bilo videti. da
ljudje veliko pričakujejo od kougresa.
Sprejetik je bilo tudi vrsta priporočil in
predlogov, kaj naj bi predlagali na tein
zboru.

Predvsem je bilo ua posvetovaiijih ve-
liko govora o inaterialni osuovi, ki je v
trgovini še manjša kakor v iudustriji.
Zelo veliko se je govorilo tudi o kadrih.
ker moške delovne sile sploli ni inogoče
dobiti za posamezne trgovinske veje. Ce
bi uredili materialno stran poslovanja, bi
prišlo do večjega dotoka kadrov.

Uvozniki blaga za širuko potrošnjo po-
gosto navijajo -cene, ker so glede posa-
meznih izdelkov v monopolnem položaju.
Včasih uvozijo tudi blag-o. ki ni potrebuo.
ali pa je tisto iz douiače proizvodnje
boljše kak-or iz inozemstva. Zato mislimo,
da bi bilo treba omogočiti uvoz vsem
trgovinskim organizacijam, ki so zato
sposobne. Naj se razširi krog uvoznikov
"tudi na detajliste. Detajlisti bolje po-
znajo želje potfošnikov kakor grosisti in
zato bi bilo clobro, da se njim dajo devize
iz osrednjega devizuega skiada.

Nadalje se v trgovini občuti pereče
vprašanje kredita za industrijo. Mnenja

smo, da so krediti v trgovini dovolj veliki.
v iiidustriji pa so premajhni. da bi zago-
tovili zadostne zaloge za pomladansko

ali zimsko ali katero koli drugo sezono.
Zato prihaja sedaj zimsko blago aa trg
šele s-poiuladi, poletno blago pa šele je-
seni.

Potrošnfskim svetom bi morali pcvečati
pristojnost. predvsem pa to pristojnost
toeno doloeiti. MisliriKj namreč, da potroš-
i-iški sveti v taki obiiki. kakršui so danes,
ne bodo mogli uspelno delati in imeti
tisto vlogo, ki jim je namenjena.i

Zlata Gulija, predsednik uprav-
nega odbora uooznega in izooznega
podjetja iStokoprometz o Skuplju, je
prao tako iZDoljena za delesata za
proi kongres delavskih svetoo Jugosla-
vije:

>Imatno več predlogov,« je rekla Zlata
Gulija dopisniku >Naše skupnosti. >Prvič
predlagamo, naj se odpravi pravica •veta«
direktorjev p<Kijetij. Mnpnja smo, da je
bilo to v prvi fazi delavskesra upra\ljanja
potrebno, sedaj pa ]e treba >vetot tutii
formalno odpraviti. To toliko prej, ier se
v praksi ta praviea zelo redko uiporablja.
Vendar smo ninenja. da bi bilo treba di-
rektorja pooblastiti. da v primeru nepra-
vilnega in nezakonilega odloka delavske-
^a sveta obvesti pristojni ljudski »dbor.
Tako se bcnlo v določenem surislu odbori
bolj približali problemoui gospodirskih
podjfrtij in bodo ustvarili neposredni
-tik z delavskimi sveti. Vzporedno s tem
l>i bilo treba okrepiti odffovornost. morda
tudi materialno, delavskih svetov kot ko-
lektivMh org-anov in njihovih članov po-
samezno. Mnenja sem. da bi moral organ,
ki upravlja. nositi odjrovornost za politiko
upravljanjan, je dejala ob koneu tjvari-
šica Zlata Gulifa.

. . . grostinstva in komunalne
delavnosti

L j ub i c a Rui i č iz podjetja »fler-
cegooinat o Sarajepu bo zastopala na
kongresu gostince. Med drugim je de-
jala:

»Sprejernanje in odpuščanje delavcev
sta izključna pravica direktorjev, zato pa
priliaja' do vrste nepravilaosti in subjek-
tivnih ocea. koga je treba odpustiti. Bilo

^bi koristno. da napravi naša zakonodaja
v teru spremembe tak<>. da bodo ta deli-
katni problem reševali delavski sveti.«

S af et P endel j iz mestnega vo-
doooda D SarajeDU zastopa komunalce:

^Muenja sem, da mora biti Tsatko korau-
ralno podjetje podjetje v pravnem pornenu
besede. s svojim delavskini svetom in uprav-
nim odboroin. Kajti praksa je pokazala, da
so bolje delala komunalDa [jodjetja mesta
Sarajeva, v katerih imajo glavno besedo
ljudje iz kolektiva kakor komimalne
ustanove s samostojnim ftnansiranjejn.


